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25. 6. 2023 – Bůh Otec 
1. čtení: Gn 1, 1-23 
 
Píseň: NEZ640 – Díky, za toto krásné ráno 

 
Základ kázání: Gn 1, 24 – 2, 3 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

dnes zakončíme řadu kázání o příkladných biblických 
postavách. Ne snad, že by už další nebyly – ale protože jedním ze 
smyslů této řady bylo ukázat, že všechny biblické postavy jsou 
příkladné tím samým. Ačkoli tyto stejné vlastnosti, rozhodnutí a činy 
žily v nejrůznějších situacích. A tak v nejrůznějších podobách. 

Doufám tedy, že pokud to nebylo zřejmé v celoročním cyklu 
kázání, bude to zřejmé po příkladu dnešní, nejhlavnější postavy 
vesmíru, dějin, existence i Bible: Boha Otce. 

Bůh Otec, Hospodin Bůh, Stvořitel světa je totiž Alfou a Omegou, 
počátkem a koncem všeho. Bible to odráží v prvních příbězích i 
v posledních oddílech. Avšak že je Bůh také Omegou, závěrem, cílem 
všeho zvěstuje úmyslně už první biblický příběh. Tak už v počátku 
celé existence je přítomen také její cíl, konec a závěr. A tak už první 
biblický příběh zvěstuje smysl a cíl existence, světa, života, člověka. 

Pro kázání však mohu vybrat jen to nejústřednější: Stvoření a 
tvoření jako takové. Nakonec člověk je stvořen k obrazu Božímu – pro 
jistotu to příběh zopakuje třikrát, kdyby si někdo nebyl jistý. A 
schopnost podílet se různými způsoby na tvoření života a světa 
vlastního i bližních je nevyhnutelným rozměrem lidské stvořenosti 
k Božímu obrazu. 

Jenže Bůh stvořil celý svět a vesmír dobře. Celý svět je Bohem 
stvořen jako dobrý. Což je okamžitě nápadně v nesouladu s lidským 
tvořením. A také s výklady starověkých mytologií. I moderních 
filosofií a běžné lidské zkušenosti. 

Už tato planeta je plna smrti, utrpení, zla. Nebezpečí a ohrožení. 
Hlouposti a zbytečné škody. Jinde nelze na život podloženě vlastně 
ani pomýšlet. 
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Jen blázen by vyprávěl, že svět je stvořen dobře. Že stvořený 
svět je dobrý. A přesto právě to vyprávěli, sepisovali, zpívali a 
vyznávali Israelci v babylonském zajetí. Tam vzniká finální podoba 
tohoto prvního příběhu! 

V otroctví. Uprostřed prohry. Uprostřed ztráty vlastní země a 
prostoru pro život. Uprostřed zatracení ze strany vlastního 
Hospodina Boha. Uprostřed cizí země a náboženství asi tisíc 
kilometrů od zničené domoviny. Uprostřed zničení napadrť jediného 
Hospodinova chrámu na celém světě: 

Svět je dobrý. Hospodin Bůh je dobrý.  To je síla! Většině 
obyvatel tzv. Západního světa to připadá jako směšné a absurdní 
vyznání i dnes. A to jde o vrchních deset až patnáct procent obyvatel 
celé planety, kteří si žijí ty nejspokojenější životy – dle lidských 
měřítek. 

V Babylónu o tom zpívali otroci. Zatracenci vlastním Bohem. 
Bezdomovci bez vlastního prostoru pro život. Který jim bude 
darován zpět až o dva a půl tisíce let později. A i dnes je situace státu 
Israel velmi napjatá a komplikovaná. 

Tak začíná bláznivost biblické zvěsti už prvním příběhem, 
prvními větami. I mezi křesťany a židy a muslimy mnozí odmítají, že 
svět je dobrý. Přitom když budeme nesouhlasit s úvodním axiomem 
Bible, s úvodním příběhem Bible, který nastavuje scénu pro vše 
ostatní, jak můžeme správně pochopit cokoli dalšího? Zejm. lidské zlo 
a hřích, které se derou na scénu již na konci druhé kapitoly! 

Jenže co dobrého tvoří člověk? Kde se člověk projevuje jako 
Boží obraz? V kostelech a církvích? Ve správě světa přírodního? 
V anthroposféře – v oblasti mezilidských vztahů rodinných, 
pracovních, mezinárodních? 

Tak je pro mnohé očividné, že Bible nemá pravdu. Že se mýlí. Že 
si plete skutečnost se sny babylonských vyhnanců. Svět přece 
očividně dobrý není! Člověk ještě očividněji! Tak jak by mohl být 
dobrý Bůh, který to vše stvořil? 

Jenže první příběh sleduje a předkládá logiku obrácenou. Bůh je 
dobrý, proto je i jeho stvoření dobré – ať už s ním člověka dělá, co 
chce. Protože právě Bůh Otec svět stvořil. Svět tu není náhodou. Ani 
omylem. Svět tu je, protože Bůh ho tu chce. A proto také stvořil svět 
dobrý a dobře. 
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A dokonce i toho člověka. Což byla i pro starověk ještě šílenější 
zpráva než zvěst o dobrém Stvořiteli a dobrém vesmíru. A tato 
základní zvěst Bible zůstává stejně šílenou dodnes: Člověk je stvořen 
k Božímu obrazu. Podle Boží podoby. Bůh stvořil člověka, aby byl 
Jeho obrazem, aby byl obrazem Božím. 

Tak kdo může být pro člověka příkladnější než Bůh sám? Než 
Stvořitel, podle jehož „podoby“ jsme stvořeni? Také proto jsme se 
opakovaně věnovali zejm. příkladu Boha Syna – Ježíše Krista. 

Tak i člověk může tvořit dobré. I člověk může tvořit dobře. Ne 
tak dobře jako Bůh sám. Ale může být tvůrcem dobra. Dobrého 
prostoru pro život – jako Bůh v prvním příběhu. 

Ba dokonce každý člověk takový být má. To je smysl a cíl lidství. 
To je smysl a cíl života jednotlivého i obecného: Být dobrý jako Bůh. 
Být tvůrcem dobrého prostoru pro život těch ostatních. Zejména pro 
slabší, hloupější, zlejší – právě tak přece vychází z porovnání Boha a 
člověka každý člověk. 

A být takto „Božím“ právě uprostřed chaosu vodstev i zla. 
Uprostřed temnoty a hříchu. Uprostřed neřádu a bezřádu svévole. 
Uprostřed pustoty a prázdnoty – už jen vlastní duše a života. O to víc 
pak uprostřed prázdnoty, pustoty, smutku a bolesti bližních. 

Proto člověk není korunou stvoření. Ačkoli i poslední „den 
stvoření“ je odsunut do další kapitoly, aby to tak vypadalo. Už první 
příběh Bible je hříšnými křesťany zmanipulován tak, abychom si 
mohli nalhávat, že my jsme korunou stvoření. O nás jde od stvoření 
světa. Kdepak o Boha. Kdepak o šálóm. Kdepak o pokoj. Kdepak o 
odpočinutí. Kdepak o sedmý, poslední den! 

Nakonec Český ekumenický překlad už v prvních větách Bible 
raději vypouští neustále opakování slova Bůh (už ve v. 4+7!). „Přece 
nemůžeme furt dokola omílat v prvních větách Bible Boha! Ještě by 
někoho mohlo napadnout, že On je ten důležitý!“ Ačkoli právě to 
autor očividně zamýšlí, a proto dělá… 

Tak už počátek Bible vypráví paradoxní, bláznovskou zvěst: 
Nad všemi hrůzami a nebezpečími světa a vesmíru sídlí dobrý Bůh. 
Kterému stačilo pouhé slovo na stvoření všeho, co je. Na stvoření 
prostoru pro dobrý život. A to vše udělal pro někoho jiného – to je 
přece definice dobroty! Proto žádný člověk ani celé lidstvo nejsou tím 
hlavním a nejdůležitějším ve stvoření. 
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Tím je pokoj. Šálom. Odpočinutí. Klid. Sedmý den. Volný víkend 
po pracovním týdnu tak náročném, jako kdybychom stvořili celý svět 
nebo nesli jeho tíhu. 

Korunou stvoření je Boží požehnání. Naplnění, dokončení práce 
a tak dosažení cíle. Konec práce a námahy.  

Korunou stvoření je Boží oddělení, proto posvěcení. Vždyť i 
v předchozích šesti „dnech“ se Bůh nikdy nespokojil „jen“ s pouhým 
stvořením! Jen stvořená země i nebe (!) jsou pusté a prázdné. Jen 
stvořené světlo je promíchané s temnotou atd. 

Korunou Božího dobrého příkladu už ve stvoření je, že po 
stvoření tento Bůh pokračuje ve své práci pro dobro svého stvoření. 
Dává smysl a význam a úkoly. Dává jména a řád a systémy a vytváří 
vztahy. Odděluje, co jen díky Němu není nerozlišitelně promícháno – 
světlo a tmu, dobro a zlo, den a noc. Což všechno vrcholí v Božím 
odpočinku, který platí od sedmého „dne“ světa. 

Tak i cílem člověka je, že přestane pracovat. Přestane se 
namáhat. Symbolicky každý sedmý den. Ale už v tom přehluboce: 
Vždyť kolik dobrého jsi tou svou prací stvořil? Kolik dobra jsi přinesl 
ostatním lidem tím vším, co děláš a neděláš? A kolika lidem jsi právě 
tím přinesl zbytečné starosti, problémy, práci navíc, utrpení, bolest a 
zlo – svým zapojením do systémů a úkolů tak zoufale a k uzoufaní 
lidských, místo těch božských? 

Protože Boží odpočinutí může přijít až po odvedení Boží práce – 
Božího úkolu: Být Božím obrazem. Být dobrem a světlem bližním. 
Vytvářet dobrý prostor pro život jiným. Zejména uprostřed chaosu, 
umírání, temnoty, zla, viny, hlouposti a slabosti. Proto už Starý zákon 
dobře zná Hospodina Boha jako Otce. 

A tak koruna stvoření, dobrota světa i Boha může skrze 
kteréhokoli člověka plně působit a svítit. Ale jen tehdy, když jsme 
Božím obrazem. Jako byl Ježíš Kristus. Ale v mnohém také praotcové, 
proroci, apoštolové a přemnozí další… 

Amen. 
 
Píseň: NEZ33 – Ž 25, K tobě duši pozdvihuji; 5.-7. sloka  


